
 واکنش دانشگاه آزاد
 به فیش حقوقی ۲۵ میلیون تومانی

 مدیران عضو هیأت علمی
 حق مدیریت می گیرند

ایلنا|ســخنگوی دانشــگاه آزاد اسلامی در 
واکنش به فیش حقوقی ۲۵ میلیون تومانی یکی از 
مدیران این دانشگاه گفت: تمامی مدیران دانشگاه 
آزاد اسلامی در اســتان ها که عضو هیأت علمی 
هســتند، علاوه بر حقوق یک عضو هیأت علمی 
دانشــگاه، مبلغی را به عنوان حق سرپرستی یا 

مدیریت دریافت می کنند. 
علوی فاضل درخصوص انتشار فیش حقوقی 
یکی از مدیران این دانشــگاه در فضای مجازی 
گفت: کلیه پرداخت ها به کارکنان و اعضای هیأت 
علمی و مدیران دانشگاه آزاد اسلامی کاملا شفاف 
و براســاس مصوبات هیأت امنا و مقررات انجام 

می شود.
او با بیان این که تمامی پرداختی ها در دانشگاه 
آزاد اسلامی شــفاف اســت و در فیش حقوقی 
اشخاص منعکس می شود، گفت: انعکاس همه 
پرداخت های اشخاص در فیش حقوقی آنها نشان 
از انجام کار قانونی و تابع ضوابط و مقررات و شفاف 
در دانشگاه است. همچنین کلیه الزامات قانونی 
همانند پرداخت مالیات به طــور کامل از حقوق 

افراد کسر و به حساب دولت واریز می شود.
علوی فاضل در توضیح اقلام فیش های حقوقی 
مدیران دانشگاه ادامه داد: کلیه مدیران دانشگاه 
آزاد اسلامی در اســتان ها که عضو هیأت علمی 
هســتند، علاوه بر حقوق یک عضو هیأت علمی 
دانشــگاه، مبلغی را به عنوان حق سرپرستی یا 

مدیریت دریافت می کنند.
او افزود: ســاعت موظفی تدریــس و حضور 
اعضای هیأت علمی تمام وقت دانشگاه در حکم 
استخدامی آنان 3۲ساعت است، حال آن که یک 
مدیر اجرایی باید 44ساعت در هفته حضور داشته 
باشد که این مقدار یعنی 1۲ساعت اضافه تحت 
عنوان اضافه کار ثابت به حســاب مدیران عضو 

هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی اضافه می شود.
سخنگوی دانشگاه آزاد اسلامی با بیان این که 
مدیران این دانشگاه به  دلیل حجم بالای کار بیش 
از 44ســاعت درهفته درمجموعه دانشگاه آزاد 
اســلامی حضور دارند، گفت: اگر مدیری بیش از 
44ساعت درهفته حضور داشته باشد،می تواند 
تا سقف 1۲0ســاعت به شرط ثبت حضور و اخذ 
مجوز از مقام مافــوق اضافــه کار دریافت کند. 
همچنین اگر مدیری به ماموریــت اداری اعزام 
شود، بدیهی است که همانند کلیه دستگاه های 
کشور با تأیید مقام مافوق حق ماموریت دریافت 

خواهد کرد.
علوی فاضل با بیان این که ممکن است به صورت 
موردی مبالغی تحت عنوان مابه التفاوت حقوق 
و مزایای چندماه یا  سال به یک باره جمع شده و 
به  صورت عددی قابل توجــه در فیش حقوقی 
مدیران درج شود، گفت: پرداخت های غیرمستمر 
و موردی همچون بازخرید ســنوات و مرخصی 
استفاده نشده یک یا چند سال، حق التدریس چند 
ترم، حق الزحمه پایان نامه و رســاله دانشجویان 
کارشناسی ارشــد و دکترای تخصصی که بعضا 
مربوط به چندین ترم است، حق التحقیق بابت 
اجرای طرح های پژوهشــی مصوب که چندین 
ماه یا  سال اجرای آنها به طول می انجامد؛ ممکن 
است سالی یک بار محاسبه و جمع شده و یک جا 
در فیش حقوقی یک ماه به حســاب فــرد واریز 
شود که این شبهه را ایجاد می کند که این مبلغ 
هرماه به عنوان حقوق مستمر به یک نفر پرداخت 
می شود درحالی  که اگر این مبلغ به تعداد ماه هایی 
که این حق الزحمه دریافت نشده است، تقسیم 
شود، مبلغ اندکی می شود و به هیچ عنوان اینگونه 

پرداخت ها مستمر و ماهیانه نیست.

 مدیرکل فرهنگی، هنری
 اردوها و فضاهای پرورشی:  

دانش آموزان،  سال تحصیلی آتی را 
 با طراحی لباس جدید

 تجربه می کنند
مهر| مدیــرکل فرهنگی، هنــری اردوها و 
فضاهای پرورشی از مشارکت آموزش وپرورش 
در برگزاری نمایشــگاه پوشاک مدارس خبر داد 
و گفت: دانش آموزان،  سال تحصیلی جدید را با 

طراحی لباس جدید تجربه می کنند.
مهدی علــی اکبرزاده بــا بیــان این که این 
نمایشگاه با مدیریت دبیر کمیته مد و لباس و با 
مشــارکت ویژه وزارت آموزش وپرورش برگزار 
می شــود، ادامه داد: یکی از بزرگترین گام ها در 
فعالیت مد و لباس عــلاوه بر فعالیت های جاری 
کــه در آموزش وپرورش درحال شــکل گیری 
است، نمایشگاه لباس مدارس است که در آینده 
برگزار می شود. این نمایشــگاه فرصتی است تا 
دانش آمــوزان و مربیان فرم هــا و طراحی های 
جدید لباس را تجربه کنند. او گفت: ارتقای سطح 
کیفیت لباس فرم مدارس، بازنگری و مهندسی 
دوباره در طراحی پوشاک مدارس، اعمال سلایق، 
علایق و خواسته های دانش آموزان و معلمان در 
طراحی پوشاک مدارس ازجمله اهداف نخستین 

نمایشگاه مدارس است.
علی اکبرزاده توســعه فرهنگ مــد و لباس 
اســلامی، توجه به ســلایق خانواده هــا، انجام 
طراحی های به روز شــده و جدید، ایجاد رقابت 
سازنده و تاثیرگذار بین طراحان لباس، معرفی 
الگوهای مناســب با رده های ســنی و جنسی 
دانش آموزان و توجه به ویژگی های بومی و محلی 
را ازجمله اهداف مشــارکت آموزش وپرورش در 

برگزاری این نمایشگاه بیان کرد.

گزارش »شهروند« از ماجرای ورود سازمان بازرسی کل کشور به ماجرای پرداخت های میلیونی وزارت بهداشت

درآمدهایی با 7 صفر و بدون دغدغه نظارت

روایتی از یک دانش آموزی که به دلیل عقب افتادن قسط شهریه در مدرسه با او رفتار متفاوتی شد

همه جایزه گرفتند جز کودکی که پدرش به مدرسه بدهکار بود
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زهرا جعفرزاده| داســتان بر سر درآمد پزشکان 
است؛ پزشکانی که گفته می شود درآمدشان، حقوق 
ماهیانه شان خیلی بیشتر از پنج و 10 میلیون تومان 
اســت. از یکی، دو هفته پیش کــه ماجرای تخلف 
مالی برخی مدیــران بیمه و دریافــت حقوق های 
30 و 40 میلیــون تومانــی و پاداش هــای 300 تا 
400 میلیون تومانی آنها برملا شد، درآمد پزشکان 
هم بر سر زبان ها افتاد، تا جایی که معترضان به این 
پرداخت ها خواستار رســیدگی به حقوق پزشکان 
شدند. بیست و هشتم اردیبهشت ماه بود که دبیرکل 
خانه پرستار نامه ای به وزیر اقتصاد و دارایی نوشت و از 
او خواست تا به سیستم پرداخت های وزارت بهداشت 
ورود پیدا کند. در ادامه پــس از تأیید این موضوع از 
سوی احمد توکلی، نماینده مردم تهران در مجلس 
شــورای اســلامی مبنی بر وجود این دریافت ها در 
وزارت بهداشت و نبود نظارت و کنترلی بر آنها، این 
بار رئیس سازمان بازرسی کشور از ورود این سازمان 
به ماجرای پرداخت های میلیونی در وزارت بهداشت 
خبر می دهد. براساس اعلام ناصر سراج به خبرگزاری 
فارس، سازمان بازرسی کشــور پرداخت های چند 
ده میلیونی در تمام وزارتخانه ها را بررســی کرده و 
در وزارت بهداشــت هم این اقدام صورت می گیرد. 
سازمان بازرسی کشور در حالی می خواهد به ماجرای 
پرداخت های میلیونی در وزارت بهداشت ورود پیدا 
کند که روز دوشنبه ســخنگوی وزارت بهداشت در 
نشست خبری زمانی که با سوال خبرنگاران مواجه 
شــد، تأکید کرد: »از کل ۲1 هزار متخصص و فوق 
متخصص در بخش دولتی، تنهــا ۲0 نفر دریافتی 
بالای 100 میلیون تومان داشــته اند.« او این را هم 
اضافه کرده بود که ۲1 هزار متخصص و فوق تخصص 
به طور میانگین 13 میلیون و 900 هزار تومان حقوق 
می گیرند؛ این دریافتی برای پزشــکان عمومی در 
بخش دولتی ۵ میلیون و ۵00 هزار تومان اســت. به 
گفته حریرچی، میانگین بالاترین درآمد رشــته ای 
نسبت به پایین ترین درآمد شامل پزشکان متخصص 
۲.۵ به یک اســت. میانگین بالاتریــن درآمد فوق  
تخصص نسبت به پایین ترین درآمد متخصص 4.۵ 
به یک و پزشک عمومی نسبت به پرستار 1.۷۵ برابر و 

متخصص نسبت به پرستار 4.۵ برابر است.
پس از نامه ای که خطــاب به وزیر اقتصاد و دارایی 
نوشته شد، همه واکنش نشان دادند، جز کسی که 
خطاب این نامه قرار گرفته بود. حسینعلی شهریاری، 
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اسلامی یکی از کسانی بود که بلافاصله پس از انتشار 
این نامــه اعلام کرد: »هر کس به ما ســندی مبنی 
بــر پرداخت این مبالغ بدهــد، در مجلس پیگیری 
می کنیم.« او البته وجود چنین پرداخت هایی را در 
وزارت بهداشت رد کرده و گفته بود: »تمام احکامی 
که در این وزارتخانه از سوی کارگزینی صادر می شود، 
براساس قانون است؛ این قانون را هم وزارت بهداشت 

به تنهایی تعریف نمی کند.« 
 مسئولان از میزان دریافتی ها اطلاع دارند 

اما برخورد   نمی کنند
ورود ســازمان بازرسی کشــور به پرداخت های 
میلیونی در وزارت بهداشــت موضوعی است که با 
استقبال کمیسیون بهداشت و درمان مجلس مواجه 
شد. احمد آریایی نژاد، عضو این کمیسیون با اعلام 

این موضوع به »شهروند« می گوید: »ورود سازمان 
بازرسی به این موضوع اقدام قابل قبول و مورد تأیید 
ما اســت.« او درباره وجود این میزان پرداخت ها در 
وزارت بهداشت، توضیح بیشتری می دهد: »ممکن 
اســت چنین پرداخت هایی در وزارت بهداشــت 
وجود داشته باشد؛ اما در مقایسه با کل کشور تعداد 
کسانی که چنین درآمدهایی دارند، زیاد نیستند.« او 
می گوید: »هیچ درآمد بی حساب و کتابی را نمی توان 
پذیرفت؛ دلیل وجود چنین پرداخت هایی هم نبود 
نظارت است؛ به  هر حال مسئولان از میزان دریافتی ها 
اطلاع دارند، اما این که چرا برخورد نمی کنند، ابهامی 
است که وجود دارد.« به گفته این عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس، هر کس درآمد بیشتری 
داشته باشد، باید مالیات بیشتری هم پرداخت کند: 
»برخی از رشته های پزشکی هستند که حساسیت 
بالایی دارنــد؛ ازجمله تخصص چشــم یا جراحی 
مغز و قلب به هرحال اینها براســاس کاری که انجام 
می دهند، دستمزد می گیرند؛ البته یک کارگر هم 
زیاد زحمت می کشد اما به هرحال باید تناسبی میان 
تخصص و دستمزد وجود داشته باشد؛ یک پزشک 
سال ها زحمت می کشــد تا بتواند این تخصص را به 
دســت آورد.« او کلی گویی درباره حقوق پزشکان 
را نمی پذیرد: »بایــد این موضوع ها به صورت علمی 
بررسی شــود تا ما را به عدالت در پرداخت نزدیک 
کند؛ به  هر حال ما در کشور درآمدهای بی حساب و 
کتاب زیاد داریم که باید اینها به صورت الکترونیکی 
رصد شوند.« به اعتقاد آریایی نژاد وزارت بهداشت اگر 
بخواهد می تواند تمامی این درآمدها و میزان آنها را 

رصد کند؛ اما متاسفانه اراده ای وجود ندارد. 
این عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس 
با همه اینها معتقد است که حالا بیشتر از گذشته 
نسبت به درآمد پزشــکان حساسیت ایجاد شده: 
»درآمد پزشکان با سایر درآمدها در کشور مقایسه 
می شود؛ حتی دیده می شــود که این درآمدها با 
کشورهای دیگر هم در حال مقایسه است؛ این نوع 
مقایسه ها باید به تناســب شغل، درآمد و هزینه و 
مالیات ها انجام و محاســبه شوند؛ این گونه کارها 

باید علمی انجام شود.« 

  گرانی، بیکاری و تورم درآمد پزشکان را 
زیر ذره بین برده

نعمت الله منوچهــری، دیگر عضو کمیســیون 
بهداشت و درمان مجلس اما معتقد است که میزان 
دریافتی پزشکان براســاس قوانین خاصی صورت 
می گیرد؛ درآمد آنها با در نظر گرفتن کارانه، اضافه کار، 
حق مدیریت، تعداد جراحی هایی که انجام می دهند 
و... در نظر گرفته می شود. او به »شهروند« می گوید: 
»پزشکان در صورتی که در بخش خصوصی فعالیت 
داشته باشند، درآمدهای بالایی به دست می آورند؛ اما 
صرف کار کردن در بخش دولتی نمی تواند همراه با 
درآمد یکصد  میلیون تومان باشد مگر این که پزشک 
صبح تا شب، شب تا صبح مشغول عمل باشد، باز هم 
فکر نمی کنم بتواند چنین درآمدی داشته باشد.« به 
گفته این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 

این گونه دریافت ها از بخش دولتی غیرقانونی است.
با همه اینها اما منوچهری معتقد است که تمرکز بر 
روی حقوق درآمدها به دلیل افزایش بیکاری، تورم 
و گرانی در جامعه اســت: »به  هر حال فشار به اقشار 
ضعیف جامعه در حال افزایش است، بیکاری جوانان 
رقم بالایی دارد، گرانی روی دهک های پایین جامعه 
بیشتر تأثیر گذاشته و به همین دلیل است که بر روی 
درآمدهای بالای حساسیت بیشتری ایجاد شده و زیر 

ذره بین رفته است.«
 نباید میزان درآمدها را با هم مقایسه کرد

ایرج خسرونیا که رئیس جامعه متخصصین داخلی 
ایران اســت، اما در واکنش بــه خبرهایی که درباره 
حقوق چند صد  میلیون تومانی پزشــکان منتشر 
می شود، می گوید: »پزشکان کمتر از آن چیزی که 
حق شان است، درآمد دارند.« او به »شهروند« توضیح 
بیشتری می دهد: »این طور هم نیست که پزشکان 
صد  میلیون تومان درآمد داشــته باشــند؛ اگر هم 
پزشکی درآمد بالایی می گیرد، به ازای کاری است 
که انجام می دهد.« خسرونیا می گوید: » من 3۵  سال 
سابقه کار دارم، ۷ سال اســت که بازنشسته شده ام، 
حالا دو  میلیون و 100 هزار تومان حقوق می گیرم؛ 
خیلی های دیگر هم هستند که به اندازه من حقوق 
می گیرند.« به گفته او در حال حاضر حقوق پزشکان 

متخصص در وزارت بهداشت دو تا سه میلیون تومان 
اســت؛ برخی هم کمتر از این دریافت می کنند. با 
این حال می گوید: »برخی از پزشکان در رشته های 
جراحی مغز و قلب و ... هستند که درآمد بالایی دارند 
که تعدادشان زیاد نیســت؛ برخی هم هستند که 
رزیدنت به جای آنها عمل انجام می دهد اما برای خود 
پزشک حقوق در نظر گرفته می شود که این افراد هم 
تعداد قابل توجهی نیستند؛ آنهایی هم که عضو هیأت 
علمی هســتند، ماهانه نزدیک به دو  میلیون تومان 
حقوق می گیرند.« او ادامه می دهد: »یک پزشک که 
در 4۵ سالگی پس از سال ها درس خواندن و گرفتن 
تخصص، شــروع به انجام جراحی می کند، باید هم 
حقوق بالایی داشته باشد. او تمام جوانی اش را برای 
این کار صرف کرده است.« خسرونیا تأکید می کند: 
»نباید میزان دریافتی ها را با هم مقایسه کرد؛ برخی 
از پرســتاران که اقدام به این کار می کنند در اشتباه 
هستند. آنها باید برای افزایش حقوق خودشان تلاش 

کنند نه پایین آوردن حقوق پزشکان.«
   سیستم پرداختی ما

 براساس اصول و قاعده نیست
این صحبت ها اما مورد تأیید محمد شریفی مقدم، 
دبیرکل خانه پرستار نیست. او که همین چند وقت 
پیش نامه ای را خطــاب به وزیر اقتصــاد و دارایی 
نوشــته بود، به »شــهروند« می گوید: »اگر آنچه از 
ســوی مدیران بیمه به خاطر دریافت هــای ۵0 و 
80 میلیون تومانی تخلف است، در وزارت بهداشت 
هم به خاطــر حقوق های چنــد ده میلیون تومانی 
و بعضا 100 میلیون تومانی هــم تخلف درحال رخ 
دادن است.« او می گوید: »نامه ای که به وزیر اقتصاد 
نوشته شد از ســوی خیلی ها با واکنش همراه شد، 
خیلی ها پاســخ دادند، اما تا این لحظه وزیر اقتصاد 
پاسخی نداده اســت.« او در توضیح وضع دریافت ها 
در بخش دولتــی می گوید: »حــدود 18 ماه پیش 
مســئولان وزارت بهداشــت اعلام کردنــد کارانه 
پزشکان 4 میلیون و 800 هزار تومان است؛ چند ماه 
بعد اعلام شد که کارانه ها 6 میلیون تومان و بعدش 
هم گفته شــد 8 میلیــون تومان اســت، اخیرا هم 
سخنگوی وزارت بهداشت تأکید کرده که کارانه ها 
13 میلیون و ۵00 هزار تومان است. این اختلاف ها در 
اعلام میزان کارانه در چیست؟ از سوی دیگر، حتی 
در یک بیمارستان هم دو پزشک به یک اندازه حقوق 
نمی گیرند.« او تأکید می کند: »آنچه که مسلم است 
این اســت که نظام پرداخت در سیستم پرداختی 
ما براســاس اصول و قاعده نیســت. من مواردی را 
سراغ دارم که پزشــک وارد بیمارستان نمی شود اما 
80 میلیون تومان کارانه می گیرد؛ رزیدنت ها به جای 
جراح عمل ها را انجام می دهند، می گویند پزشــک 
کشیک است اما در بیمارســتان حضور ندارد و هر 
چه در آن ساعت ها جراحی و ویزیت انجام می شود، 
به حســاب آن دکتر می رود.« او در پاسخ به این که 
گفته شده معترضان سند خود را درباره این میزان 
پرداخت ها ارایه کنند، می گویــد: »ما مدارک داریم 
و آنها را به مراجع قضائی و حقوقی ارایه می دهیم.« 
شریفی مقدم به فرستادن اسناد پرداختی در وزارت 
بهداشت به ریاست کمیسیون بهداشت و درمان اشاره 
می کند: »ما این اسناد را فرستادیم اما هیچ اقدامی در 

مجلس نکردند.« 

الناز محمدی| پدر پول نداشــت قســط ماهانه 
شهریه مدرســه غیرانتفاعی را پرداخت کند، مدیر 
عصبانی شد و در جشن روز آخر مدرسه به دانش آموز 
کلاس سوم مدرســه اش نه جایزه داد، نه تشویقش 
کرد؛ این خلاصه داســتانی اســت که حالا دو روز 
اســت پدر خانواده، آقای »الف« را به قدری ناراحت 
کرده که حتی وقتی می خواهــد از آن ور خط تلفن 
تعریفش کند، صدایش سخت درمی آید؛ صدایی پر 
از نگرانی و تاسف برای آنچه چندماهی است دخترش 
را ناراحت و گوشه گیر کرده است. ماجرا برمی گردد 
به دو روز پیش؛ وقتی مسئولان مدرسه غیرانتفاعی 
»فدک« در منطقه چیتگر تهران، برای دانش آموزان 
این مدرسه جشن پایان  سال گرفتند و وقتی نوبت 
به جایزه دادن به دانش آموزان رسید، به دختر آقای 
»الف« که کلاس سوم دبستان است و او نمی خواهد 
نامش در گزارش بیاید، هیچ جایزه ای نرسید؛ البته 
مسئولان مدرسه نخواستند که جایزه ای به او برسد و 
او با چشمانی منتظر، به دستان همکلاسی هایش نگاه 
کرد که دستانشان از جایزه پر بود و صورت هایشان 

از خنده. 
آقــای »الف« حــالا در گفت وگو با »شــهروند« 
می گوید که این نخســتین بار نیست که مسئولان 
دبســتان دخترش چنین رفتاری که بــه گفته او 
»تبعیض آمیز« اســت، با دختــر او می کنند: »ما 
شــهریه ای که باید برای درس خواندن دخترم در 
این مدرسه بپردازیم، قسطی پرداخت می کنیم؛ هر 
ماه ۲۵0 هزار تومان. الان دو ماه اســت که متاسفانه 
نتوانسته ام به دلیل وضع بد مالی، آن را پرداخت کنم 
و همین موضوع باعث شده که رفتار تبعیض آمیزی با 
دخترم در این مدرسه داشته باشند. این نخستین بار 
هم نیست به خاطر این موضوع، بچه من را از خیلی 

چیزها محروم کرده اند. مثلا زمستان  سال گذشته بود 
که او را به همین دلیل از نمایش مدرسه حذف کردند. 
یا یک بار در زمستان پارسال، مدیر مدرسه زنگ زد 
و گفت یک نفر را بفرســتید بچه را ببرد، چون او را 

فرستاده ام حیاط که آنجا بایستد.«  
او می گوید: »معمولا به دلیل شرایط مالی و حقوقی 
من و همسرم که هردو کارمندیم، با تأخیر می توانیم 
قسط شــهریه را پرداخت کنیم و معمولا در زمان 
این تاخیر، با دختر ما رفتار تبعیض آمیزی می شود؛ 
نمونه اش هم همین دیروز که برای جشن پایان  سال 
به مدرسه رفته بودیم. من آنجا بودم و به چشم دیدم 
که به همه هدیه دادند، غیر از او. حتی وقتی اســم 
بچه ها را می خواندند و تشویق می کردند، اسم دختر 

من را نخواندند و تشویق نشد، حتی کارنامه اش را هم 
به ما ندادند. مدرسه فدک در تهران چند شعبه دارد و 
برای من عجیب است که چنین اتفاقی می افتد.« و 
بغض، سخت اجازه می دهد برای ادامه دادن: »حالا 
ندادن کارنامه یا جایزه برای ما آن قدر مهم نیســت، 
برای من این تبعیض مهم اســت. بــه نظر من این 
موضوع، غیرقابل چشم پوشی است. به نظرم این یک 
نشانه است، نشانه ای از یک اتفاق اخلاقی بزرگ که در 
این کشور افتاده و متاسفانه خبر از اتفاق های بزرگتر 
می دهد وگرنه شاید کل این ماجرا در نگاه اول آن قدر 

مهم به نظر نرسد.«  
او از وضع روحی دخترش در این روزها می گوید: 
»او آن روز خیلی ناراحت بود البته معمولا شــرایط 
را خیلی بازگو نمی کند ولی مــا از رفتارش متوجه 

می شویم که ناراحت اســت. شما اگر به عکسی که 
همان لحظه از او گرفتم، نــگاه کنید، خودش همه 
چیز را می گوید. من آن روز آن قــدر از این موضوع 
ناراحت شــدم که در این باره با آنها صحبت نکردم تا 
آخر هم در مراسم نماندیم و تقریبا ۲0 دقیقه مانده 
بود به تمام شدن، آنجا را ترک کردیم. اما به هرحال 
این نوع رفتارها سابقه دارد. قبل از این چندبار  تلفنی با 
مدیر مدرسه صحبت کردم و آنها می گویند باید پول را 
بدهی. من گفتم در شأن آموزش وپرورش نیست، این 
کار را نکنید، بالاخره ما این بدهی را پرداخت می کنیم 
و درواقع هــر موقع هم پرداخت کنیــم، پول قابل 
برگشت است ولی این رفتارها قابل برگشت نیست، 
نمی شود عواقب سوء آن را جبران کرد. وقتی ما بدهی 
داریم مخصوصا به جایی که بعدا دوباره مراجعه کنیم، 
قابل پرداخت اســت ولی این نوع رفتارها تأثیر بد و 

غیرقابل برگشتی روی بچه ها می گذارد.«  
حالا دیگر مدت هاســت که تقریبا ماهی نیست 
که خبری از تنبیه جسمی دانش آموزان در مدارس 
مناطق مختلف ایران به گوش نرسد؛ موضوعی که 
مســئولان آموزش وپرورش می گویند آن را جدی 
پیگیری می کنند و تلاششان را می کنند که کمتر 
شــود، اما این طور که به نظر می رسد حالا دیگر باید 
تنبیه های روحی و تبعیض آمیز را هم به فهرست دیگر 
تنبیه ها اضافه کرد؛ اینها همه درحالی اســت که در 
آیین نامه انضباطی مدرسه و شرایط تنبیه و تشویق، 
آمده است که هرنوع تنبیه این چنین ممنوع است؛ 
مثلا در ماده ۷۷ این آیین نامه آمده اســت: »اعمال 
هرگونه تنبیه دیگر از قبیل اهانت، تنبیه بدنی و تعیین 
تکالیف درسی جهت تنبیه ممنوع است و در اعِمال 
تنبیهات نباید بین دانش آموزان تبعیض و استثنایی 

قایل شد.« 

خبر

  مسئولان از میزان دریافتی ها خبر دارند، اما برخورد نمی کنند

روي خط خبر

بر اساس آمارهای سازمان ثبت احوال 
سال گذشته 1500 نوجوان زیر 15 سال 

مادر شدند
 شهروند| براساس آمار  ســازمان ثبت احوال 
کشور  سال گذشته یک هزارو۵11 نوجوان کمتر 

از 1۵ سال درکشور صاحب فرزند شدند.
براساس آمارهای اعلام شــده ازسوی سازمان 
ثبت احوال کشور در سال گذشته یک هزارو۵11 
نوجوان زیر 1۵ سال مادر شــدند. آنطور که آمار 
سازمان ثبت احوال نشــان می دهد، از این میان 
834نفر از این نوجوانان ساکن مناطق شهری و 
6۷۷ مورد ساکن مناطق روســتایی بوده اند که 
درمجموع 4۲9 پســر و 40۵ دختــر در مناطق 
شــهری و 3۵9 پســر و 318 دختر در مناطق 

روستایی از مادران زیر 1۵ سال متولد شده اند.
آمارهای ســازمان ثبت احوال نشان می دهد 
 سال گذشته 96 هزارو3۵1 دختر 1۵ تا 19 سال 
صاحب فرزند شدند که از این تعداد 61 هزارو39۲ 
مورد در مناطق شهری و 34 هزارو9۵9 مورد در 
مناطق روستایی بوده  است. همچنین 18۵ نوزاد 
)10۵ دختر و 80 پسر( در مناطق شهری و 10۵ 
نوزاد )۵9 دختر و 46 پسر( در مناطق روستایی از 

مادران بیش از 49 سال متولد شده اند.
از طــرف دیگر آمارهای ســازمان ثبت احوال 
نشان می دهد که در سال 94، 3۷ هزار دختر زیر 
1۵ سال ازدواج کرده اند. سازمان ثبت احوال کشور 
در گزارش اعلام کرده است که  سال گذشته 314 

پسر و 3۷11۷ دختر زیر 1۵ سال ازدواج کرده اند.
براســاس آمارهــای اعلام شــده ازســوی 
ســازمان ثبت احوال کشــور در ســال گذشته 
68۵ هزارو3۵۲ مورد ازدواج درکشــور ثبت شده 
است که ۵6۲ هزارو6۷1 مورد در مناطق شهری و 
1۲۲ هزارو681 مورد در مناطق روستایی به ثبت 
رسیده است. بیشــترین  درصد ازدواج در مردان 
مربوط به گروه سنی ۲۵ تا ۲9 سال و در زنان ۲0 

تا ۲4 سال بوده است.
همچنین آمارهای مربوط به گروه های ســنی 
ازدواج های صورت گرفته نشان می دهد، در سال 
گذشته 314 پسر و 3۷11۷ دختر نوجوان کمتر 
از 1۵ ســال ازدواج و 3343 مــرد و 1۲۷ زن در 

سنین بالای ۷۵ سال ازدواج کرده اند.

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیست:  

میزان زباله استان های شمالی در 
زمان اوج سفر 6 برابر سرانه عادی

شهروند| میزان پســماندی که در بازه زمانی 
حضور گردشگران توسط شــهرداری سه استان 
 شــمالی کشــور جمع آوری می شــود حدود

 ۵-6 برابــر میزان عــادی زباله اســت. معاون 
محیط زیســت انســانی ســازمان حفاظــت 
محیط زیست در هفدهمین جلسه کارگروه ملی 
مدیریت پسماند، با اشاره به برخی بندهای تدوین 
شده در این برنامه، گفت:   ایجاد شرایط بهتر برای 
زیستن تنها با مشــارکت تمامی ذینفعان و ذی 

مدخلان ازجمله مردم مقدور خواهد بود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی محیط زیست 
)پام(، سعید متصدی اشاره ای هم به شرایط ویژه 
استان های شــمالی همچون بالابودن سطح آب 
زیرزمینی، حجم بالای گردشگران، شرایط اقلیمی 
و رطوبت هوا، میزان بالای پسماند تولیدی در این 
سه استان داشت و اظهار کرد:   میزان پسماندی که 
در بازه زمانی حضور گردشگران توسط شهرداری 
این سه اســتان جمع آوری می شود حدود 6-۵ 

برابر میزان عادی زباله است.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
محیط زیســت حمایــت از تولید کمپوســت، 
ســاماندهی موضوع گردشــگری در سه استان 
شمالی، جمع آوری پســماندهای پراکنده و رها 
شده در محیط های شهری و روستایی را ازجمله 
اقدامات پیش بینی شــده برای موضوع مدیریت 

پسماند در سه استان شمالی دانست.

مدیرکل دفتر موزه تاریخ طبیعی محیط زیست:  

ماهی تیلاپیا زیستگاه تالاب شادگان 
را به  خطر انداخته است

فارس| مدیــرکل دفتر مــوزه تاریخ طبیعی 
سازمان محیط زیست با اشاره به تهدید گونه های 
غیربومی برای زیستگاه های طبیعی کشور گفت: 
ماهی تیلاپیا یکی از این گونه های غیربومی است 
که هم اکنون تالاب شــادگان را به خطر انداخته 

است.
اصغر مبارکی ادامــه داد: هرگونه غیربومی که 
وارد محیط زیســت کشور می شــود، تهدیداتی 
را به دنبــال دارد، هم اکنون لیســت بلندبالایی 
از گونه هــای غیربومی داریم که متاســفانه وارد 
زیستگاه های ما شده اند، مانند لاک پشت گوشت 
قرمز یا ماهی قرمز، نه این که این گونه ها حتما از 
خارج وارد شده باشــند، گونه هایی هم در داخل 
وجود داشتند اما در زیســتگاه هایی که تاکنون 
نبوده اند، رهاسازی شده اند، مانند دریاچه نئور که 
یک زیســتگاه خیلی خاص بود که ماهی قرمز و 
اردک ماهی در آن جا وجود نداشت اما الان با ورود 

این گونه ها کل زیستگاه به هم می ریزد.
او گفت: قرقاول تخم سفیدگونه دیگری است 
که به تازگی معرفی شــده که روی زیستگاه های 
قرقــاول بومی خودمان تأثیر گذاشــته اســت. 
درمجموع این عامل های غیربومی به عنوان یک 
عامل تهدید کننده تنوع زیستی مطرح می شود، 
اینها به عنوان یــک گونه غیربومــی می آیند و 
پتانسیل مهاجم شدن و حذف گونه های بومی را 

دارند و منجر به اختلال در اکوسیستم می  شوند.
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